10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

AR 15-6 INVESTIGATION INTERVIEW

At Camp Doha, Kuwait, on 21 February 2004:
MAJOR GENERAL ANTONIO M. TAGUBA, U.S. Army, CFLCC Deputy Commanding

General deposing.

MASTER SERGEANT _ U.S. Army, CFLCC-SJA, Senior Court

Reporter, has been detailed reporter for this interview and has been
previously sworn.

LIEUTENANT COLONEL — U.8. Army, wés sworn, and
testified as follows:

0. Has anyone in your chain of command, or chain of
supervision informed yocu of the nature of this interview?

A. Not really, sir.

Q. Okay. With that‘in mind, let me go ahead and give you the
background. I’'m Major General Taguba. I'm The Deputy Commanding
General of the Coalition Land Forces Component Command, as
headquartered here at Camp Doha, Kuwait. Lieutenant General David
McKiernan, the Commanding General of CFLCC, has appointed me as the
Investigating Officer under the provisions of Army Reguiation 15-6,
under the direction of General John Abizaid Commander of CENTCOM.
This investigation will gather all relevant facts and circumstances
surrounding recent allegations of maltreatment of detainees at the

Abu Ghraib Prison also known as the Baghdad Central Confinement [sic]

I
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Facility. As well as detainee escapes and accountability lapses as
reported by CJTF-7. Our investigation will further investigate
training, standards, employment, command policies, and internal
policies concerning the detainees held at the Abu Ghraib Prison. And
finally, we will be assessing the command climate and the supervisory
presence of the 800™ Military Police Brigade chain of command.

You’ve already met the members of the investigation team. We will
record your responses as well as my inguiry to you verbatim to ensure
that we have accurate information with regards to the.completion of
the investigation. Do you have any guestions at all?

a. No, sir.

0. Alright. For the record would you please state your name,
your rank, your social security number, your unit of assignment, and
your current duty position®

A.  Alright, sir. _, Lieutenant
Colonel, Civil Affairs, I'm currently assigned tc the Combined Joint
Task Force-7, C2 Staff Liaison Officer for Brigadier General
promotable, Barbara Fast.

Q. Please state the nature of your duty position at Abu Ghraib
and when was that-- when was the effective date of that assignment?

A. Sir, I arrived at Abu Ghraib on 17 September 2003 in

liaison role for CJTF-7 ¢-2. Rad a title at times as Director of the
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Joint Interrogation Debriefing Center, and or Chief of the Joint

Interrogation Debriefing Center.
Q. So, your supervisory chain was immediately towards to

Brigadier General Fast?

A Umm-- initially sir it was to Cclonel — the

Deputy CJ2, umm- the C2 there, and then toc General Fast and

eventually it changed over to a new Deputy, & British Colonel, -

—with evaluation input comments by the 205%" MI Brigade

Commander, Colonel Tom Pappas, sir.

Q. State again when you started your mission there at Abu
Ghraib?
A gir, I arrived at Abu Ghraib on the late afternoon of 17

September 2003.

Q. Okay. And when Colonel Pappasrarrived on or about, I
believe, 19 or the 20 of November, were you then assigned to him, or
attached to him?

A, No, sir.

Q. Not at all?

A. No, sir.

0. Would you please describe your duty position as a Liaison
Cfficer?

A Sir, my direction on geoing out, because there was not a

defined duty description, just to back track slightly, I was brought
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on orders from a one year recall to INSCOM, Fort Belvoir, to CENTCOM,
to come to CJTF-7, to be the Deputy C-2. During that transition,
orders being cut what have you, Colonel -being the C-2, they

brought in Flag Officers to be the 1, 2, 3, 4, 5, what have vyou, they

just moved all the 0-é's down to the Deputy. So, on the books, I

think I‘m still probably carried as the Deputy C-2 while Colonel

-was carried excess. But-- and when I arrived this was

explained to me, they said they had a new facility. They were
combining the interrogation facilities from Camp Cropper ancther
facility, Bucca, all ocut at Abu Ghraib, would like me to go out and
assist based on some of my c¢ivilian skills working with the
Immigration Service. Doing intelligence operations, target forward
producticn, as well as what I do, intelligence operations for the Air
Marshal Program. I said, “Fine.” Came out, again, it was more of a
liaison role, assisting. Understood that there was a Active Duty
component, a Reserve Compenent, and found out later there was an
additional Guard Component. Any number of civilian employees, both
linguists, and folks with the Khaki Corporation, that provide
screening personnel, analytical personnel, interrogation personnel,
and basically try to assist and get things up and running, beéause
they had just brought this together I believe somewhere about early
to mid August with the 519" MI Battalion, and had just moved out

other folks I believe from 325, and 323 MI. Somewhere either late
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August, or early September, but they were already on the ground when
I got there, sir.

¢. So, you were a Liaison Officer from whom, to whom?

A. From the C2 Staff to the 205 MI Brigade.

Q. The 205" MI Brigade?

L. Yes, sir.

Q. From September on, but your duty location was at Abu Ghraib?

A. Correct, sir.

0. Okay. Sc you were from the CJ2, which is Brigadier General
promotable Fast?

A. Yes, sir.

Q. Liaison to the 205" MI Brigade?

4. Yes, sir.

Q. Reporting to Colonel Pappas?

k. Roger that, sir.

Q. Ckay. 8o, that was the chain, in your capacity as an MI
Officer, or in your capacity as a Civil Affairs Officer?

A. Sir, I'm Civil Affairs, but I have an MI background on
Active Duty.

Q. Okay, but what was the nature of your liaison duties?

A. Well, sir it was MI related.

Q. Collection?

A. Yes, sir. Yes, sir.
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Q. Okay. Was that alsc understood prior to Ceclonel Pappas
being located at Abu Ghraib since you’ve got MI units there, 519
you've mentioned, and the 320% Mp Battalion, of your specific role
and the extent of your responsibility? |

A. Umm----

Q. Did you know Lieutenant Colonel —
L. Yes, sir I do know Lieutenant Colonel —

¢0. Did he understand what your mission requirements were?

A. 8ir, I can’'t speak on behalf of a conversation between him
and Colonel Pappas, but I know that he and I spoke and I highlighted
things that Colonel Pappas had indicated that he would like to be put
together. I also spoke with the Battalion Commander, Lieutenant
Colonel- for the 519, to kind of get guidance because they
had already been on the ground, exactly how they had organized and
how they were evolving. They didn’t have the entire battalion there,
they had one Company, Alpha 519%™ that was kind of orchestrating or
serving as the headquarters element for that entire JIDC
organization, for lack cf a better term.

Q. Principally though, doctrinally, a liaison officer works
under the direction of the commander.

A. Roger that, sir.

Q. Okay, but in this particular case was that how you

understood your liaison duty was, as a staff officer?

6
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A. Oh, yes, sir. Colonel-—--

Q. Specifically working with MP's and also engaging in
interrogation operations?

. Umm-- I‘m not sure of the nature of the guestion, sir. Uh--

0. Well sir, the nature of the guestion is that the all-- all
the interviewees have-- have substantiated the fact that you were
engaged in being present at the hard site----

A. Oh, yes sir.

Q. ----tier 1A, which is by nature an MP operatiom.

A. Yes, sir.

0. and you was also umm-- discussed with us at least for
information was provided to us, but that your mission was purely
collection and interrogati&n, which will confine yecu to the “ICE” or
confine your duties tc the JIDC, but then your presence at the Tier 1
site on numerous occasions would somehow place you over that
particular role as an intelligence cfficer.

A. Yes, sir. Part of my role defined of me by Colonel Pappas
was to, attend at the time, when the MP Battalion was the host unit,
the morning hest unit staff call that everybody attended whether it
was an Intel Unit, Engineering Staff, Medical Staff, what have you,
to consclidate and ;ake a look at that. Operations, anything that

had to do that affected soldiers there. Operation on the Intel side,

7
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things that we needed to conduct operations, supplies, billeting,
things of this nature.

Q. 8o, was it rather broad?

L. Yes, sir, it was very broad.

Q. Very broad that included being present or supervising thoese
who are guarding detainees in the Tier 1, and 1B-- Tier a-- Tier 1 at
the hard site?

A. Sir, I never supervised anybody guarding and or doing

interrogations in that facility. As far as I understcod all the

“interrogations-- all the interrogations that I witnessed were either

initially in the tents before we built what we refer to as site wood
and site steel.

Q. Okay. Colonel _several statements were made that you
were present at-- during ihterrogations in locations inside the hard
site, the shower room, cellblocks, another facility inside Tier 1A,
and 1B----

A. Sir----

Q. ----to include several MI interrogators that we have
interviewed this past week.

ZA. S8ir I'm going to tell you that I never witnessed any
interrogations in any of the shower facilities.

Q. Okay.
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.. I’'ve never witnessed any interrogations, guote unguote,
anywhere within the Isociation Arena. I've witnesged folks being
taken from the Isolation Area to the interrogation facilities. TI've
witnessed folks being brought in by the MP’s, being housed in the
Isolation Area of which the Intelligence side of the house the JUDIC
had 50 cells allocated to put in the more high value detainees that
were going for the initial strong interrogations for intelligence
value. And to this point, I can never remember evei seeing an actual
interrcgation go on within that site.

Q. I want to remind you sir, that you’re under cath.

A. &ir, I'm telling you I can not remember at this time ever
witnessing----

Q. Again, I want to remind you that under oath.

A. Yes, sir.

Q. Okay. Do you know of any of the MP’'s that operated as
guards in Tier 1A, and 1B?

A. Sir, I know guite a few of the MP's that operated----

Q. Would you tell me who they are that you know?

L. S8ir, are we looking at a specific unit, because there’s been

a cross level. Originally it was the 72“d_MP Company that was there--

Q. Well gir, vou spent a lot of time over there since

September-- -~
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A,

Q.

Yes, sir.

----and then your duties was that to be engaged with

facilities, interacting with people inside the facilities----

A,

Q.

Yes, sir,.

we--our inside the camp so, I would imagine that with your

experience as an interrogator-- military intelligence person, that

you would recall scme of these people----

k.

Q.

A.

there.

assignment there,

Yes, Sir.

--~--and the units to who they belonged to.

Okay, sir. Well we’'ll start off with when we were first

The 72™ MP Company was the unit that had the initial

I believe at Abu Ghraib, entirely for the 320",

They were the unit that provided the, what do I want to say, the

initial-- when I was there, MP’'s that supported the isolation cell as

well as working with the Iragi correctional personnel. Company -

Commander was Captain— First Sergeant----

Q.

A,

This is for the

7274 MP?

Roger that, sir.

Okay, in September?

Yes, sir.
Okay .

and they left,

sir I want to gay somewhere late October

possibly, somewhere in that timeframe.
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¢. Who then replaced him?

2. The 372° MP Company, sir.

Q. Okay.

4. But back to the 72™ MP Company, there was uth-- I want té
say-- I can’t think of names right now, if I see the faces uh--
Sergeant um-- it began with a *C", an Hispanic last name, I can’t
remember it right now, and there was another specialist that were the
two primary folks that I was aware of that I would deal with if there
had been some issues or anything that would come up on the intake, or
numbers, or how many folks did we anticipate coming over from the
Camp Vigilant area or something along those lines. I dealt
specifically with Captain— in early October when he brought
it to my attention that there were statements made by MP's on.his
staff. That there were members of the MI community couldn’t
designate a unit just yet, that had come over and had done a late
night interrogation of two female detainees. One turned out to be &
MP detainee hold, I believe an 18 year old, and I brought the
sratement of the SIR I submitted, sir, and the other was a l7-year-
old MI security detainee. Initially I believe peing held for
information about Fedahdeen {sic] members in the Baghdad area where
she had been recruited or something of this nature.

Q. You mean Fedahyeen?

11
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4. Pedahyeen, yes sir. I'm not good with the propunciation.
Thank you sir. They had reportedly come in late at night with a Titan
translator, taken the females off to a NCELL in the upper deck of the
Tier there to supposedly interview them. Umm-- when the statemént$
were provided to me I immediately contacted Colonel Pappas uh-- told
him that we had a very sen-- serious sen-- uh situation, because it
was kinda landline, kinda went around what it was. We got the legal
offz.'.cer Captain-on the line. rThay asked me to go check with
the magistrate cell that was there at Abu Ghraib. Colonel Pappas
authorized me to read the Article 31 rights to the gsoldiers, and to’
provide all that information to Captain Fitch the following day,
which we did. Long story short sir, the Criminal Investigation Unit
came out and did a thorough investigation. For some reason, I guess
they could not find reason enough to take the folkg te trial, it
dragged on for a couple of months, and I believe some time in mid to
late November Colonel Pappas wound up doing Fieid Grade UCMJ. 1I've
never read the Article 15's, but it was based on unauthorized
interrogation, not at the appointed place of duty in time, breaking
force pro rules, things of that nature, sir.

Q. So, this particular interrogator was remanded to you because
you were her supervisor?

A. 8ir, it was uh-- three interrogators.

Q. That was under your supervision?

12
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4. No, sir. They were at the JIDC the actually----

0. Who was-- who was-- who was supervising the JIDC?

A. There-- there line of chain of command was the JIDC ICE QIC,
Captain Carolyn Wood, and they had a section sergeant from the 519%F,
can’t remember her name at this point in time.

0. So, you were not supervising any of those folks?

L. ©No, sir.

Q. Not at all? Who was the OIC of the JIDC?

A. Sir, if vyou want to say the overall JIDC?

Q. Yes,

2. The timeframes depending how Colonel Pappas put it, at times
T was the OIC of the JIDC, at times I was the Commander of the JIDC,
as a matter of fact I got numerous invitations to attend various
briefings held by the 320”’MP as Commander JIDC, and numerous times
I'd have to correct them and say, “"I‘m not the commander, I'm a
Liaison Officer. I'm out here. I work for Colonel Pappas, as
everybedy does. I take his guidance, pass it back and forth.”
anytime we had a issue of anything that would come up with the MP'sg,
or what have you, Major—the 0Ps Officer who was actually
assigned to the 205% couldn’t get in touch with either Majoz_
or Colonel Pappas then I would contact Colonel Pappas and ask for
guidance and kind of serve as a liaison, a bridge back and forth

between him and the 320" MP Battalion.
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Q. So, you're telling me that nobody was in charge of the JIDC,
the Joint Interrogation and Debriefing Center?

A. Well sir, I'm telling you in my opinion, since I rated
nobody, since I had no input or evaluations, had no responsibility,
had no-- had no resources, Colonel Pappas was the Commander of the
JIDC.

0. So, you were using-- being used as a liaison, kind of
strikes me that your liaison duties goes beyond what is a liaison.

L. Okay, sir.

O. A liaison is just kind of a throughput. Basically has no
responsibility but passing information, or collecting information not
necessarily invelving interrogation, and not necessarily involved in
intelligence collection.

4. TFirst of all sir, I was never involved in any
interrcgations.

Q. Okay. Are you absolutely sure?

A. Yes sir, I'm absclutely sure.

0. Witnesses have remarked that you have been placed in there,
but we’ll go on with this whole process.

A. Ropger that, sir.

Q. &ince you had some intelligence background----

A. Yes, sir.

14
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Q.

----then you must know some of the provisions of

intelligence gathering?

A.

Q.

Yes, sir.

Have yvou had any specific training in your military side of

what constitutes interrogation operations with regards to detention

operations?
A. No sir, I'm not a CI HUMIT Officer.
Q. I'm not saying you're a CI HUMIT Officer----
A. All right sir.
Q. ----but telling them----
2. Other than MI Officer Basic, MI Officer Advanced Course.
Q. Okay. You've got an extensive resume here. Imagery

Exploitation, 35 Charlie, Electronics Warfare, that sort of thing.

Civil Affairs Advance Course, you've had an extensive assignments

throughout the world, that sort of thing, so surely you must know

something about doctrine and regulations and the sort?

A.

Q.

Passing familiarity, yes sir.

Could you give me some indications of your familiarity, or

at least some knowledge with regards te things that have something to

do with intelligence gathering or interrogation or whatever have you,

because you just indicated to me that you were there specifically at

Abu Ghraib not to do any kind of facilities things, but there was a

purpose of why there’s an Abu Ghraib Confinement Facility.
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A. Yes, sir.

¢. &ll right, so----

A. My direction when it came to the Joint Interrocgation
Debriefing Center, was to setup a structure target folders on
individuals----

0. ‘That’s not what I'm asking you----

A. All right, sir.

0. ----I‘m asking you about your familiarity with doctrine or
policy, things of that nature.

L. 8ir, other than whatever the “One over the world,” pieces
that you get at the MI Basic Course, MI Officer Advance, things of
this nature, I have not gone to a Interrogation Course, Debriefing
Course, things of that nature. But I am aware of the CI HUMIT role
énd of some of the operations that they dc. More specifically for
the JIDC, I was very muéh aware of the Rules of Engagement for
interrcgation that General Sanchez----

Q. What are some cf thosge?

A. Well, they been modified one time that I'm aware of sir, but
initially when I was there um-- there was use of various methods,

Fear Up; Fear Down; Love of Family; Love of Country; there were

- restrictions placed on the amount of hours of Sleep Deprivation,

modified food sources, i.e., MRE's versus regular hot meals things of

that nature. I understood that interrogators depending on how well,

16
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or how cooperative a person being interrogated would be especially in
the isolation arena, would maybe allow them tc have a mattress,
cigarettes, a cold soda, something of this nature, based on
cooperation going with specific questioning that they wanted----

Q. 8o, you're saying there’s an Interrogation Plan?

A. Yes, sir there is an Interrcgation Plan. There was not an
Interrogation Plan sir, however, when I first arrived. There was not
a designated Interrcogation Plan at the time when I arrived on 17
September.

Q. All right, whe-- who then initiated an Interrogation Plan,
who directed that Interrogation Plan be----

4. Colonel Pappas directed that we sit down and we-- being

myself at the time the OPS Officer there, Major—

Q. Okay, backup for a second.

A. All right, sir.

0. You said there was a 519" MI----

A. Company, sir.

Q. MI Company?

A. Yes, sir.

Q. 8o, in your-- in vour estimation whoc was then in_charge of
all of the MI assets at Abu Ghraib at that time?

A. Colonel Pappas, sir.

17
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0. ©Ne, no, Colenel Pappas was not there at the time. He was
not there.. At Abu Ghraib Confinement Facility there’s a unit.

A. Yes, sir.

0. and that unit has a Unit Commander. Who was in charge?

A. 8ir, there’'s not a Unit Commander at Abu Ghraib.

Q. Not at all?

2A. No, sir. There was a Company Commander----.

0. Who was that Company Commander?

4. ----for the 519*"-- changed over just after I got there, it
was Captain-, and First Sergeant—, but they were
according to Colonel Pappas, only there in a Headquarters role as far
as providing vehicles, fuel, things of that nature.

Q. So you were actually, as a Liaison Officer, working for
Colonel Pappas .as the Senior Officer, non MR Civil Affairs, MI, that
sort of thing at that site?

A. In the MI arena there, vyee sir, I was the MI 0-5 that was
there, so by merely being the 0-5, and other 0-4’'s, yes sir, I was
the senior.

Q. You were the sgenior man there?

A. ' Yes, sir.

Q. Okay. Did you interact-- well let me backup. Back to the
references, based on your background I would assume that you'd at

least have some basic knowledge with some Field Manuals or things of
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that nature that has anything to do with intelligence collection,
since that’s your job?

A. Yes, sir. But, sir there’s a distinction between
intelligence collection, and intelligence interrogation, imagery '
intelligence----

Q. I'm very familiar with that.

A. Okay sir, I'm just trying not to lump the two together,
because there’s a distinction between the two.

Q. Okay.

A. Intelligence collection, being a Collection Manager, I‘ve
done that kind of work sir, before.

0. Sure.

A. I fully understand tasking out commanders RFI's, getting
irformation back, handling'those kind of things.

0. So you're familiar with treatment of detainees that are
being interrogated since you were involved at least that's what
you're saving with the JIDC whether you were cbserving or Liaison?

A. Sir, when I first got there, because I'm not a trained

interrogator, not a CI EUMIT, I actually asked at the time the OPS

Officer, Major— if I could attend a couple of the

interrogations and kind of see what they all entailed, and I'm going

to correct a statement I made earlier sir. I did go in with a

Sergeant -from the 519", who did an interrogation inside the

19



10

11

12

13

14

15

16

17

18

18

20

21

22

23

site, or the Isclation Area, with an MI detainee, because he took me
in there because I believe the booths were not yet being built or
£inished off, or something like that, and they were going to do the
interrogation, and I went and stood outside the area as they did a
30-45 minute, and I want to say it was more of a background update.
I think this was only the second time-- third time that Sergeant
Eckroff had spoken with this detainee, and quite frankly sir it was
kind of tough to get permission to dGo rhat. The -- I got the
impression they----

Q. Pretty tough?

5. ----felt that I was an outsider. I was not part of the
51sth and they were the only Active Duty Component there, and there
wasg----

Q. Everybody should be on Active Duty right? If you're
mobilized?

Z. Sir, I'm going to tell you, I'm going to look you in tell
you sir, that’s not the environment that’'s out there, sir. There's
and Active Duty environment and there’s the Guard, Reserve
environment that came in, especially with the 519" Command element
that permeated that. I can tell you that Colonel Pappas tried to
massage that, make that work between all the units that were there,
and to-- at some point he actually had the 519% remove (Y anc

First Sergeant of the 519 Headgquarter-- Alpha Element, that he had
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kind of made a Headgquarters Element, I believe, and prought up folks
from the 323" MI in Kuwait that were cross leveled 141 National Guard
folks out of Utah, to try to come in an facilitate common soldiers

skills, you know, FU Funds for equipment, and all those kinds of

things. 8o, sir there was a----

Q. You're a reservist yourself?

A. Yes, sir, but I also have a strong Active Duty background.
I've got about even experience in both.

0. But mosgt of those folks were also-- had some even experience
in both. So, profiling-- at least understanding the profile, but
that's not the issue right now.

A. 21l right, sir. But-- sir, I‘m just telling you that when I
came on board I had the impression that the 51%™ felt that we had
all-- we all, people that were not 519“; had come in and taken over
what there mission was and what they were doing. There were numerous
comments about how professiocnal they were, how they’d all gone to
Afghanistan. Done this for a year, and then had gone to Fort Bragg
for just a few days and had come back and had been doing this mission
since April, May, what have you, things of this nature. There was
very, very, tough acceptance of anybody that was not with the 519,

I believe that over a period of time that that resistance of trying
to make it a team effort and work together as all part of the 205" MI

Brigade, eventually came to play, but there was significant
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resistance. And sir, I can look you in the eye and tell you that if

you were sitting there as the Brigade Commander, and I can’'t

pronounce the good Colonel’s name there,-_

A. - was sitting there as the 519 MI Battalion Commander
sir, they wouldn't speak to one another, they wouldn’'t lock at one
another, and he had been his Battalion XO in Korea in another
command, but sir, I don’t know what that was about but that's jus;
the situation that I came into at that point.

0. Let me go back then. What gpecific guidance did General
Fast give you when she directed you tc be the Liaison Officer of the
205" MI Brigade?

A. She just asked me to go out there and assgist getting a
feporting structure going. Helping that in to----

Q. A reporting structure?

A. Right. 1In to the----

Q. Did she know your background?

A. Oh ves sir.

Q. ‘There was a reason why you were assigned that section right?

A. I believe so, sir.

Q. Did she----

A. she didn’t tell me that in particular, but Colonel-
did.

22



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

Q. What did Colonel- tell you?

A, He said that umm-- agéin, the reporting requirements that
they were looking to put this together had serious implications, in
fact the white house staff, to pull the intelligence out----

0. What kind-- what kind of reporting?

A. From the interrogations for any of the anti coalition
issues, foreign fighters, terrorist issues----

Q. Sensitive stuff?

A. Very sensitive, yes sir.

0. Yes.

A. And that they wanted to get it into some sort of a
structured format that wasn’'t there yet. And that a lot of the CI
reporting throughout the theatre needed to have some sort of a common
pull and fo~us being brought in. And pefore I came over in the arena
to do this, my boss back at INSCOM pulled me in, who had been down &as
a J-2 at CENTCOM and highlighted----

Q. You mean General Kemmins?

A. Yes, sir, General Kemmins, had highlighted how the structure
of intel kind of was in the theatre, the short falls in his
estimation on CI HUMIT, how the ISG was structured, how some of these
other different inﬁel organizaticng were over there. And the fact

that some of the units like Task Force 121, were somewhat cowboyish,

out running around, maybe getting good stuff but not sharing it in,
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not being part of the overall intel effort. His direction to me was,
“I hope when you get out there if you get to meet these folks, that
with your experience and what you do in civilian life, that maybe you
can bridge that gap and get more infermation coming into the CJ2X,
and or support the Cé, General Fast.

Q. And that was the context of your Liaison duties was to
assemble reports and put them in a context where it is formalized,
structured so because of the sensitive nature. Um-- wouldn’t that be
kind of strange that that goes outgide the bounds of being a Liaison
Cfficer? |

A. Well sir, there was no truly designated information in
there. I sat down before I was going out, Colonel -introduced
me to Colonel Pappas, said, “Here’s what we’d like him to do, get
things going for C-2.” Colonel Pappas said, “Good, I would like to
use him in other aspects.”

Q. So, you’'re really in a specific mission regquirement couched
under the Liaison duty title.

A. Sir, it was a large cpuch Liaison title to tell you the
truth.

©. All right, I got it. So, again, you were more-- your mission
requirements were specialized in such a manner that you were going to
act as a Liaison Ofﬁicer, some C-2 to 205 MI Brigade----

A. Roger that.
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o. ----specifically reporting to Colonel Pappas O ensure that
the requirements sent tc you by General Fast and Colonel -was
clearly understood?

A. That sir, to tie in the requirements of CJ2X, as well as‘the
interrogation regquirements that have been sent down by General
Sanchez on specific guidance to do those.

0. All right. Back to specific guidance with regards to
handling of detainees that either you observed or you have first hand
knowledge of: Did you receive any kind of training or reminder of
sorts with the contents of the Geneva Convention?

A. On yes sir, I 4id.

Q. When did you get that?

A. I got it from the Magistrate Cell. I went personally----

Q. Which Magistrate Cell?

A. At Abu Ghraib, I'm sorry sir.

Q. Who was that?

A. [pause]

Q. And when was that?

A. Tt would have been in the September timeframe sir, when I
first got there because I was curious about the difference between a
detainee, and a prisoner. And I understood that there was a

significant distinction between the two. And I went and I spoke with
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Captain, I believe at the time it was Captain Avery, Captain Shaunty,
were the folks at the Magistrate Cell.

g. Okay.

A. And they highlighted what the reguirements were under thé
Geneva Conventicn.

0. Did he alsc amplify to you, since you were there until the
17" of September, of a memorandum that was signed by General Sanchez
on the proper treatment of Iragi people during combét coperations?

A, Umm----

Q. Were you familiar with that memo?

A. ----gir, I'm familiar with that memc. I don’'t believe that
they mentioned it at that time, but I’'ve seen the memo.

Q. 1In your capacity as a senior leader, in your capacity having
to work wioth the MI Unit at Abu Ghraib, were you ever-- seen ox
remember the context of that memo, the content of that memo?

A. Sir, I want to say that we had that memo posted like we did
General Order Number 1 and a few others, but I could not look you in
the eye and tell you 100% that I saw it posted on the board.

Q. In your dealing with folks at the hard site or any of those
internment facilities in your, as you say, “Your limited interactions
Qith the MP's,” do vou know if they have any knowledge or that thing

ever existed?
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. Sir, the MP's directly-- in either 72, or 372°¢ MP Company,
that were working in the detention facility, I would have to say,
“No," but I do know that Colonel Pappas-- I'm sorry, sir, Colonel

— the Battalion Commander, specifically addressed this
memorandum to the International Red Cross who had come out, and sir
I'm going to pull a SWAG on the timeframe, I‘'m going to say October,
and had gene into Camp Vigilant and I'm sure you aware of the
difference between Ganci and Vigilant, I‘m not going to bore you with
that, and to the isclation atrea of the prison area. So, based on
that I would guess that he provided that to his Company Commanders on
down the chain of command, but I don‘t know for sure.

Q0. Do you recall ever seeing a memorandum that was also signed
by I believe General Sanchez with regards to interrogation and
counter resistance policy?

Z. Sir, I know that there had been specific guidance put out by
Colonel Pappas about that as well as the Rules of Engagement for
interrogations, and I think those two combined, I think they both
came out together, and if I remember correctly sir, we had everybody
assigned to the unit, per Colconel Pappas, sign off on the Rules of
Engagement for Interrogaticns, and as I said later on I want to say,
maybe wmid November, maybe late November somewhere, those Rules for
Engagement for interrogations were modified where you had to go in

for specific permission for things like, the 72 hour sleep
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deprivation, I believe some of the physical activities, some of those
other things that were specific things that you had to go in, were
still authorized, but you had to go in and request permission to get-
- before you could implement them in.

Q. Who do you reguest permission from?

A. Sir, everybody there that requested permission went up the
chain of command to Colonel Pappas to go in. I believe it was in to
General Sanchez to get the approval for the modification-- or the--
thoge rules that were authorized but-- needed authorization tec do, to
include things like staying-- being housed in isolation for more than
30 days.

Q. Did you notice, or at least have any knowledge of detainees
being segregated or being placed in that special treatment plan as
part of the interrogation plan?

A. Sir, I-- I don’'t follow you. Could you repeat that, sir?

Q. Okay, do you-- let me rephrase that. Do you have any of any
of the detainees following interrogation, as part of their
interrogation plan, as a treatment plan----

A. ©h, to be put into isclation?

Q. Sure.

A. Yes, sir.

Q. Good enough, okay. Do you know who would approve such a
plan?
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A. Again when the screening process-- when the detainees first
came in, they were screened to see-- first of all they were put into
the MP BAT system, they were screened to see if they had any
intelligence value and or if they were of-- what they called "“High

Intelligence Value.”

Q. “High intelligence value?”
2. “High Intelligence Value.”
Q. Okay.

A. Syrian terrorists-- alleged Syrian terrorists. Somebody
caught with explosives and mortar tubes. Things of that nature as
maybe as a group and they end up in a pickup. And when that case
came in those cases were referred to Colonel Pappas to say, “yea or
nay,” if they were to be put into isolation. I believe the ICE
Chief; Captain“ and in lLer absence, Chief -who worked the
night shift, would monitor the 30 day window and then they woui& send
up information if they needed a extension beyond 30 days, based I
believe on how responsive or unresponsive the individual may have
been into the interrogation process and or getting him out of
isolation as mavbe a reward for being meore forthcoming.

Q. Okay. Several of fhose I interviewed to include those that
we’ve read statements from, those who were accused cf detainee abuse
mentioned you several times as having been in the site itself, Tier

12, and 1B. Let me be a bit more specific.
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A. Okay, sir.

0. On the evening of the 24™ of November there was a shooting
incidént.

A. Yes, sir.

Q. But prior to that there was an informant who supposedly had
knowiledge that weapons were smuggled into the prison compound. What
was yvour invoclvement in that?

A. Sir, there's been a big 15-6, but I can tell you
specifically how it came into----

Q. The 15-6 is completed right?

L. Yes, sir. I‘ve never seen the results so the----

Q. The 15-6 alsc places you there.

A. Yesg, sir and I wrote up the Seriocus Incident Report on what
happened. I‘ve got a copy here if you'd it si¥, for the record.

Q. No.

A. Umm----

Q. We’ll go back to the SIR toc.

A. Okay sir, Hooah. Umm-- actually because of the holidays,
those kind of things, we had some pecple folk that were getting ready
to leave some MP's that I had known. I had just come by with----

©. You'd had just gone by there.

A. Had-- was walking by f£rom the LSA coming back through that

site-~=--
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Q. But you stated that you needed permission to get by there?

A. Yes, sir, and I did cut through----

©. 8o, where did you the information-- permission from?

A. The--the--because it was evening after chow, and I had sQung
by to make sure because there was a pre-thanksgiving thing or
something going on. Make sure the MP’'s were aware of it, if not we’'ad
send people over with tray packs what have you, and it was either
Sergeant_vf Sergeant — that was the NCOIC on shift.

A. Was that the S0P that those sergeants could give you task
that approval or should you get that permission from their Company
Commander, or from their Battalion Commander?

A. 8Bir----

0. Was that common knowledge that you could just asgk a se#geant
and say. "Let me go by and'get you, or “Come by and see you?”

L. Well sir, I stood outside a secure gate, identified who I
was, asked if I could enter, brought in and actually went into the MP
OPS area, not down in the isclation area but they had like a separate
OPS area. And at that point, I believe it was Sergeant (N
said, “S8ir, cne of the translators, and it was on of the translators
that had worked for JIDC and I believe had been transferred because--
a CAT II due to security clearance, over to the MP'‘s. But I knew the

individual, ‘as saying that we may have some information about
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weapons within the facility. Prior to this, and that was the same
day that they had a riot over at Camp Ganci and----

Q. That morning-- that afternoon, right?

2. That afternoon, ves sir. And if I remember correctly lzlor
13 injuries with 3 initial deaths and I believe the 4" one died at a
later timeframe.

Q. So, yoﬁ were in this site and you were talking to some
people and somebody brings you this information that we may have
somebody that might have smuggied a weapon?

A. Exactly-- and sir, 1 want to say it was Sergeant Fredrick
that brought it.

¢. Okay.

A. And at that point he came in----

¢. Do you know Sergeant —

A. Yes sir, I'd seen him there since he had arrived----

Q. Did you know where he worked?

&. Uh-- sir, he-- they kind of had like a split shift, day
shift, night shifr. The Company Commander, Captain- First
Sergeant: normaily from my impression, ran other issues for
the entire company, which included Vigilant and that area. They had
a-- for lack of a better turn, Deputy XC Liaison Officer by the name
of Captaix-n who kinda was like OIC or in that area pretty much

during the daytime early evening, what have you.
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Q. Okay.

A. Sergeant - and some other folks that I normally would
see occasionally coming in or out or seeing them when I woulid go in
during the day for taking tours through or with highly uh-- uh--
vigiting dignitaries what have you. And then somewhere and I don’'t
know what the shift change was 1600, 1800, but basically I believe

they did 12 hour shifts. The night shift was headed up by I believe

by Sergeant -, Sergeant - depending on who had a day off
or a day on, and Sergeant —At that point I said, “Who you

talking about?” and they said, “Well we've got--“ and cne of the
things that would happen out there in screening when people would
come in as a group sometimes they would give them a name just to
identify who they were. This group happened to be four Syrian's and
an Iragi taxi driver so I just remembere& it was like----

Q. How did you know they were Syrian’s or Iragis?

A. Because of their information folder and ;arget files that
we'd put together and things of this nature. And when the name gave
to me I said, ™ Isn’t that the taxi driver related to the four
Syrian’s?” Sergeant -aid, *I believe so,"” and I said,
“Well, we‘ve got some INTEL that has been coming back and forth about
potential riots in Ganci and Vigilant.” There’'s some specific Iraqi

General Officers that were in Vigilant that were supposedily scheming
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toc put Port to Potties over the wire. Take MP’'s captive inside the
Sally Port things of this nature.
Q. Go back again to what-- the question that I asked you. How

did the information get passed to you when you were visiting that

evening that there was an informant or such that was passing

informaticon to weapons being smuggled in there?

A. From the-- from I believe it was Sergeant [JF siz- It
said that the informant was chatting with the translator - Would
I pe willing? Could I come help pull the information out further
what was going on? I said, “Sure, I'm fully aware of this specific
detainee. Haven’t spoken with him that much, but I'm aware of he and
of his group.” Specifically, what was unigue about this group was
how they had come across the Syrian border, the information that they
had provided on safe houges, how they got to Baghdad, how they had
setup attacks for Coalition Forces, how they were sgsetting up the
IED's, how they’'re doing their ambushes. There was very, very, well
thought cut and trained which was one of the first instances where we
actually saw----

Q. Did you see detainees in the-- Tier 1A, or were they in the
other general populations?

A. These were in Tier 1A, sir.

Q. Okay. So, what action did you take?
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A. At that point I came in said, “Let me talk to the Taxi
driver, and to - and see what we have going on here to make sure.”

Q. ‘The taxi driver is the informant?

. Yes, sir.
Q. Okay.
. He’s the Iraqgi.

¢. BAnd he’s at the hard site?

A. Yes sir, he‘s at the hard site.

Q. He's inside the Tier 1A?

A. Yes, sir. Took me in and they had -and the taxi driver I
guess for security. They didn’t want anybody else in the Tier to
know. They were in a old shower area with a bed sheets on or
something. The guy seemed very nervous and-was explaining to me
saying, “Sir, here’'s what he’s saying. He’'s saying that the
individual has a handgun, ccuple of knives----

Q. Okay, stop-- stop right there.

A, Yes, sir.

Q. This .guy is a transiator?

A. Yes gir, he's a Titian----

Q. Sure.

A. ----linguist.

Q. And he was there by himself?
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A.

sir.

Q.

He was there with other MP’'s that were working the Tier's,

Okay, so there was an interrogation ongoing in that

particular site then?

A

gsir, I don‘t know if it’s an interrogation or if he was just

giving information. He was translating.

Q.

A.

Q.

Sir, that‘s interrcgation.

Alright sir, I'm telling you sir, there were no MI folks----
Now- -~

----doing an interrogation----

----let’'s try not----

----gir.

-~--let’'s be precise----

Alright.

----because you're a trained MI guy----

Yes, sir.

----and so just specify because you’'re under oath.

Yes, sir. Sir I'm going to tell you to me an interrogation-

Hang on. Hang on. Let me just go back and you've got a

translator already there.

A.

Q.

Yes, sir.

Other MP's were already there inside the site.
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A. Yes, sir.

©. Whereby you just told me previcusly that interrogations
should not be done inside that site, that they were done cutside the
confines of Tier 1A, and 1B,

A. Yes, sir.

0. But you are-- there’s an interrogation that going on in
there whatever you want to call it----

A. S8ir, I'm telling you sir, it‘s not an interrcgation they way
I would call interrogation.

Q. Okay.

A. BAgain, I'm not a police officer, I'm not a corrections
cfficer, but I would say if somebody is providing information and an
informant, is providing information to me that’s totally different
then somebody coming in wigh an interrogation plan saying, “I want to
ask you specific guestions. I want specific answers. I have a
specific theme.” Scmebody's coming in reporting something to this
and ----

¢. Was the company commander or anybody above Sergeant

_up there at the time?

A. No, sir.
0. HNone?

A. DNot that I'm aware of that point in time.
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Q. Did you seem-- kind of notice that that was-- if you say
that that was kind of an MP kind of-- part of the operation because
they're trying tc get information from this particular informant by
the use cof the translator?

A. Yes, sir.

0. Wouldn’t strike you that your presence there in kind of
broke the authority line? That you were being invited to participate
in an MP operation in your capacity as an MI Office.r?

L. Sir, Irdidn’t look at it that way.

Q. You didn’'t look at it that way?

A. HNo sir, I didn't.

Q. Would you have asked as an experienced officer with active
duty experience that that is exclusive to an MP operation thereby
perhaps providing guidance to the senior NCC’s that were present
there, that they ought to get their company commander at least report
that to their company, or to the battalion commander, or even the S-
37

A. Well sir, I d4id ask them if Captain - was around
Captain - Had they called anybody, they said they couldn't
reach anybody on the hand held. At that point didn’t know who else
was calling. They said, “We’'re trying to call.” At that point I was
just listening tc what 'as telling me the individual was saying

that was reported in there.
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0. Who does .work for, Titan----

A. Titan quporation, and I believe he had moved over to work
for the 320%™ MP Battalion as one of their CAT II linguists.

Q. Okay.

A. And sir, I'm saying I believe him.

Q. Ckay.

2. Okay.

Q. Then what happened after----

Z. At this point, he came in he identified-- he the taxi
driver, had identified a specific individual in a specific cell and
told he had a weapon. And I caught the name, and I said, "I think
that’'s one of the Syrian‘s that I‘ve seen being interviewed in Site
Wood, Site Steele, because you have a entryway where you can watch
and see what’' going on. Who has a very énti coalition presenze, a
very anti American presence, “I want to kill folks, I'm on a Jihad.”
what have you. Sc, I asked the MP's, “Excuse me, do you still have,
you know the little baseball card photo’s with all the file things
that we put with everybody that—-lwhen they come in here that they--
that the interrogators provide for me?” He said, “Yeah.” I said,
“Can we pull that?” We pulled ;hat apdj}ooked at the individual and
I said, “I know this guy.” I've seen him very, very many times on
interrogations because they were-- going after him, and he was very,

very, forthcoming with the routing and what they did and how they
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planned attacks, and he couldn’t wait to-- to-- to-- to kill us all,
sir.

Q. Okay.

A. And----

0. Sc, in your estimation you were getting this information,
what happened next?

A. Well sir, this kind of tied into Intel reporting that had
been coming out of interrogations that there was going to be a
possible either a attack on the Abu Ghraib facility to cause a
disruption for possibly corrections officers from the Iragi Ministzry
of Justice, I think is how they reported it.

Q. 8o, did you notify Colonel Pappas at that time, or Colonel
_ with based on your estimation of the tie in? |

A. Sir, I asked for the MP's to contact the Battalion 3,

because it was like, I want to say, 1830, 180C, somewhere in there---

Q. Did you get-- did you notify Colonel Pappas?

A. No, sir.

Q. Why not?

A. Because I was still gathering what the information was being

as far as the threat at the time, sir.
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Q. Okay. So, your judgment was notifying at least piliminarily
that you were gaining some information, at least give him an initial
SITREP?

A. Sir, with Colonel Pappas being at Camp Victory, my not
having comms on me at the time, with the intel that I heard about
possible threat and I'm going to expand on that, were the coalition--
or not the coalition, the Iragi corrections officers were going to
have weapons already hidden in the facility, they were going to take
over and try to breakout high value detainees. Nobody designated,
identified at that point in time.

Q. With that notificatiocn, based on that basic knowledge, would
have at least notified the battalion commander or Colonel Pappas that
perhaps put the IRF on alert?

A. Well I-- I did ask sergeant (EENP:-c request-- I didn't
call it IRF; I called it QRF, to come----

Q. But Sergeant - never notified anybedy because he was
engaged with you.

A. Not when I asked him to make the call sir. Because I went
back and asked- gpecifically, “Is he sure. Has he seen the
weapon? Does he know?”

Q. Right.
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A. Said, he hadn‘t seen the weapon, but had been told as of
Thursday, I want to say, sir, that he was going to get weapons, was
this guy going to be with him? Later on----

0. Let me move forward-- let me move forward.

A. Aall right sir.

¢. 8o, the discoveries were made, and there was information
that was passed, names were given, that sort of thing, indication
that somebody did smuggle a weapon in there, or weapons, whatever the
case may be.

A. Yes, sir.

Q. What-- what subsequently happened?

A. At that point one of the other NCO's came in, Sergeant

-, they were putting on their battle rattle, their vest

plates, everything like this. I asked what the procedures were that
they were doing. They said, *We're going to lock down the cells.
We're going to do a cell search. Sir, we could use the assistance.”

Q-. They're doing a cell search and you were still in there? |

A. Sir, I was up in the Sally port right next to where the
informant the taxi driver had been talking to----

Q. But you were still in that particular area----

A. Yes, sir.

Q. ----Tier 1A, and 1B?

A. Yes, sir.
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0. At that time none of the company chain of command, none of
the battalion chain of command had-- were present at the time?

A. No, sir.

Q. Okay.

A. Were not present at the time.

0. And Colonel Pappas was still-- still has not been notified?

Z. No sir, and you're talking about this all happening in a
period of about three, four, five minutes, sir.

0. Sure, ckay. That’s pretty guick when your trying to
interview and interrogate a detainee and trying to get information.
That's pretty darn impressive all in the span of three or four
minutes. Okay so what was the plan of action?

- &. They were going to go-- they being the MP's were going fo do
a cursory sweep cof some of fhe cells to have the folks step forward
secure, when they do that I guess on a normal basis they said.

Q. But they already knew----

A. Where they were gcing.

Q. ----you said you already knew who had those weapons and who-

2. Who they thought had the weapons.
G.  Okay.
A. &And at that point I said, “Let me stop you all here for just

a second before you go take this action.” I said, “You know that
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thig taxi driver and this Syrian terrorist, there are three other
Syrian terrorists, are they still here in the Isolation Facility?”
And they said, “Believe so.” “Where are they at?” One was across the
Tier, there were a couple down below. I said, “You may be gettiné
yourself set up for ambush, or somebody maybe saying, “Hey, somebody
has a Tier they want you to go-- or a weapon, go down the Tier.” You
do that and you get shot from behind, or maybe it's a setup and there
is going to be a crossfire kind of situation.

Q. So you led that effort supervising those folks in a search
process’?

A. To go down to do a cell search I said I will assist and
provide-~-~-

. Okay, who's job was that supposed to be, yours or the
company commander or their bettalion commander, or the S-37

3. Well gir, and I don‘t want to sound flipped to you, but I
would say if you had extremely adequate notice, something along those
lines obviously, Battalion Commander, Sergeant Major, Company
Commander, Company Commander, First Sergeant, QRF, to do that. But
at that time, I felt strongly that there was something serious that
was likely to occur just because this taxi- driver had nothing to

lose. He was----
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0. Sure, but then General-- Colonel Pappas will still have not
been notified, so conceivably the whole camp would have been placed
on alert don’t you think?

L. Umm----

0. BRecause of the incident that happened that afternoon?

A. Well sir, that incident that happened was very much in my
mind as well as like I say the intel of the fact of corrections
officers looking to do some sort of diversion and break out who they
felt were high value detainees, some of the black list folks, but
sir, they weren’'t even there, but that’'s kind of beside the point. I
rhink the intel structure that they had made them believe that there
were people there that were not----

Q. Well what my point is Colonel -s you’re the senior
cfficer on the site. |

A. Yes, sir I was the senior officer on the site.

Q. So you're basically directing traffic----

L. Yes, sir.

0. ----and directing those MP’'s and you've mentioned earlier
that you don't do MP stuff, and the limit of your duties and
responsibility was just coach in the boundaries of collecting
information and not interrcgatien or things of that sort. So, on
your best judgment, you were giving instructions to those MP’s absent

any presence of or notification of those MP’'s chain of command,
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— all those fclks, and absence the presence of and

notification of your brigade commander in your capacity as a liaison
officer?

A. 8ir I would say it’'s my capacity as an officer tc ensure
nealth and welfare of all soldiers at that peint in time. Yes sir, I
was the senior guy there sir, and sir I was there when they went to
do that cell search and I was there to provide covering fire if
necessary, and sir----

Q. Did you have a weapon on you?

2. Oh yes sir, I 4id have a weapon on me sir, I had two weapons
on me.

0. You carry a weapon inside the hard site?

A, Yes, sir.

0. Ail +he time?

A. Not all the time, sir.

¢. Did you brandish 1t?

A. Did I brandish it?

Q. I mean did you-- was it present-- was there an S0P that says
weapcons are not allowed in Tier 1A until such time as it‘s authorized
to do so?

A. Sir, when I was asked to come in there by Sergeant (P

I did ask about the weapons policy because normally when we did go in
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there weapons were kept out and he said, "“We believe we’ve got an
incident, sir, bring your weapons with you.”

Q. Okay----

A. So-- sir, I brought my weaponsg with me.

Q. So you were getting information from Sergeant Fredrick and
even then you know you did not give them any kind of information or
any direction that at the time you received that inirial information
to let’'s wait until your battalion commander or your S-3 shows up
before we proceed down thére because then it’s not your
respensibility as an Ml officer to b@'proceeding down there because
that was & search and searches are done by MP’'s.

A. Sir, given all the time in the world, yes six, I would agree
with vou.

Q. Okay.

A. I would say that at that point in time and place sir----

0. Yep, don’'t you think it was kind of hasty at the time
because you didn’t exactly know what your role and responsibility
was?

A. Sir, I thought my rcle and responsibility was care for any
scldier at that point in tiﬁe,

Q. That's everybody’'s responsibility.

. A. Check sir.
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Q.

Okay, but those people belong to somebody else. They have a

chain of command, coleonel.

A.

All right, sir. Check. I hear what you’'re saying sir. I

wasn't trying to usurp anybody chain of command. I was trying to

make sure the soldier was safe sir.

Q.

AL

Okay.

And sir I'm going to tell you on the night of 20 September

myself and 14 other soldiers were wounded at Abu Ghraib I had 2

soldiers die---~-

c.
A.

o.

Hold that thought----
All right, sir.

We will cover that for that matter. I just want to ensure

that we focus on your respensibility sir----

A

Q.

Check sir.

----and your involvement with a shooting incident that has a

serious implication because your name was mentioned on the

investigation at that peint in time.

A.

Q.

k.

Q.

Yes, sir.

So, you proceeded to take action, directed the MP’'s, give

‘them  instruction ¢n how to proceed to this particular cell?

No sir, I did not.

Okay so who was the leader of sorts of that search team?
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A. Bergeant —as the one who was directing, “Sergeant

— when we get there I want you to use the keys. Sergeant
Elliot I want you to instruct the individual to place his hands
through the cell, step forward, etcetera, etcetera.”

0. All right, then what happened?

A. He said, “8ir, I'd like you to provide covering fire across
the Tier.” I said, “Check, we’ll do that.” “Sergeant Synder will
come down the other gide as well just in case there is a crossfire.”
And at that point----

¢. Did you have a protective vest on at the time?

A. S8ir, I had a protective vest on at the time, but sir I did
not have plates on at the time.

0. Okay.

A. Because I did not'have plates issued at the time sir.

Q. Did you have-- well none cf them were issued plates I don't

A. S8ir, all the MP's had plates sir.

Q. Dic¢ they have their helmets on?

A. Yes, sir they had their helmets on.

Q. Did you have yours alsc?

A. Sir, I'm trying to remember, I can’'t tell you. I can’'t tell
yvou sir, I can’t remember.

Q. Okay. 8o, the shooting starts?
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2. Yes, sir.

Q. What happened next?

A. Quite frankly the individual -I believe was given
the command four or f£ive times by Sargeant_ Sergeant -
wStep forward, show your hands.” “No.” “Step forward, show your
hands.” “Why?” “Step forward, show your hands.” “No.” At that
time I believe Sergeant -had told Sergeant - to be
prepared to fire. I said, “Sergeant— what do you have
chambered?” Recause Colonel Pappas had been very, very adamant about
use of non-lethal rounds to make sure that they didn’t misplace a
lethal round with a non-lethal round what have you. Said, “Non-
lethal.” Somewhere a few seconds after that, “There’'s movement.

He’'s got a gun,” and-fired one to two rounds initially.
Sergeant Elliot fired back? I believe the first twe rounds which were
non-lethal I believe he hit him with one of those two rounds.

Stepped away from the door. I stepped up to look to see. He
centinued to fire, Sergeant-fired three more rounds, I'm
guessing that were 12 gauge lethal rounds, things stopped for a
minute or two, individual went and fired. Again movement you could
just out of the corner of vyour eye just kind of things fired,
Sergeant -yellad, “I got hit.” I believe he'd gotten a

ricochet and hit him in the vest. Sergeant -wa$ handed another
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shotgun by Sergeant- who again fired a couple of more non-
lethal rounds.

Q. Sergeant ’was shooting then?

A. No, sir. Handed another shotgun over to Sergeant-
because Sergeant-ad expended all the rounds in the shotgun
that he had had. Two, three, four, rounds in that weapon, he fired
those waired a second continued to tell the detainee, “Throw out our
weapon, throw out your weapon, cease fire.” Wait a second take a

look with the mirror fire a couple of more rounds. Sergeant -

Q. Who was doing the mirror thing?

Z. I believe it was Sergeant -, sir, and then Sergeant
-ired a couple of ¢ mil rounds and then the detainee at this
point, didn’t know that for sure, but wasg-out of ammunition, and
through the weapon outside the cell dcor block. He was made to put
his hands out by Sergeant- He was cuffed by Sergeant
-, swung out immediately called for medics, medical staff had
actually been there because they normally did a dayvtime, nighttime
check from what I understood of the detainee’s and he had wounds in
his legs and he had an indentation in his chest which I thought might
have been a & mill round that had come in from an angle that turned
out te be cne of the less than lethal rounds that had hit him and he

was medivaced out. At that point went back and contacted Colonel
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Pappas the Battalion 3, and initiated an SIR report. Colonel Pappas
wag there on the ﬁremiée. Gave him the information best I had it. He
typed up what he could. I said, “Sir, another detainee was wanting
to speak.” He said go back and pull whatever information you can. I
went back to speak with this detainee. Don’t remember his real name
but his name was thumbee because he had blown his fingers in a
coalition attack with a hand grenade. He came and spoke with me as
well as a couple of other folks that were present there and I don't
remember right now off the top of my head.

Q. Was Colonel —and Captain -there at that time?

Z. I don't think Captain -\ta$ there yet. 1 think he was
enroute, but I believe First Sergeant_ had gotten ther.e.
Sergeant Centers, Platoon Sergeant. I'm not sure if Captain -
had made it in there yet or not.

Q. Was there an understanding from your experience there since

September up until you were assigned to the 205%

, actually you were
already assigned but you then coperated with the 205" whe was then the
FOB Commander, what was the understanding of who was in charge of
Tier 1A, and 1B, MI or MP’'s?

A. Well sir it was always understood that the MP's ran that
Tier, and there were a number of incidences were non MI folks non MP

folks would come in that tier and I'm going to be specific on an

occasion of Task Force 121 who had come in an portrayed themselves as
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being OGA, Other Government Agency, and I‘'m not sure what everybedy's
clearance level is in here, but we can all kind of understand who OGA
is. They came in supposedly said, “We’'re with OGA to drop off al
couple of detainees. And I’'d gotten a phone call from Chief Rebus on
one of those little hand helds that they had finally gotten out there
to say, “Sir, there’s seems to be and issue here. ”

Q. ‘This during-- after the shqoting or before the shooting?

Z. This was after the shooting sir. I'm feeling it was after.
I want to say late November, early December. Anyways, they had come
inside when they went to drop off the detainees to the MP's and
beyond making sure that all their belongings had already been turned
over to the MP‘s to be processed. I guess they started running the
Tier to check and see who the different folks that were being held in
isolation. I understcod that one of the MP’s, and I wasn’'t given a
rniame, had said, “What are you doing?” “We're with OGA. We're
checking this out. We're authorized,” whatever the case may be.
Kind of a very cowboy kind of affair. Chief .for some reason
happened to be coming up in that area maybe back from and
interrogation I didn‘t ask him what he was doing there sir. Called
me, said, “Hey we’'ve got this incidence. I said, “Can you still
track him down because we need tc stcop this and we need to stop this
now because we'’'re having problems with 121 bringing folks to the gate

and just dropping them off and leaving. Not into the facility where
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detainees are kept like out front at the entry control peint and then
just bailing. An actually a lot of times it wasn’t even the 121
folks it was a armor unit or something that was just transporting
folks. We had and incidence were 121 came back that same night
because Chief-had caught them at the gate and said, “Listen,
nobody is authorized just to go trailing in there. There is an MP
set of rules there. You have go through the MP’'s to get permigsion.
There are specific things that you have to do to do that. We don’t
appreciate you doing this.” They came back in that evening and I
want to say it was about 2200, 221%, and came in and said, “We're
signing out a prisoner that they had dropped off on a quote of quote
un-0GA hold. But, sir it wasn’t a OG hold-- OGA hold, but they said
we've talked to Lieutenant Jordan. Well sir, there was a Lieutenant
Colonel -at 121. All rhe MP's knew is they heard Lieutenant
Colonel -, they thought it had been an authorized MI thing
because it wasn’'t an MP hold. They allowed an E—S from this unit to
sign a female wife out, and I forget which black list it was. I
think it might have been six; it wmight have been-, I don’t
remember, took her off. Sir, she came back 72 hours later, or just
less than 72 hours later. When they landed the chopper they came up
with these people and they came out there and they said, “Hi, are you
the MP that’'s going to accept the detainee?” I said, “"No I'm not the

MP. I'm not going to accept the detainee.” And we’'ve got into guite
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a battle, sir on-- I sgaid, “Do you have a file folder on the
detainee?” “Well nc, we’re just the transportation.” “Were did you
come from?” “Well, Tikrit.”

0. In that particular sense, Colone}.- it appears tha?:
your MI folks were involved with transfers of detainees just based on
what you’ve described to me.

A. Sir, 121 is not MI from what I understand they’'re----

Q. I understand. OGA-- there’'s----

A. ----cut there.

Q. ----all sorts of detainee----

A. Yeg, sir.

Q. ----operations over there.

A. Yes, sir. Okay.

Q. 8o, but in any cése what we’'re going to do right now is take
a ten minute break. I need to refresh the recording machineg----

2. Roger that sir.

Q. ----and give you some time to go to the bathroom and we’ll
resume the interview here at about 15 after.

A. Roger that sir.

Q. And please don't disclose anything. Don’t make any phone
calls or whatever have you. Just wait outside, and if you need to go
to the restroom, please convey 1t as to where your presence is going

to be,
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L. We talked about & copy of theé SIR----

Q. We can discuss this when----

A. Later, all right sir.

Q. Okay. Good thank you very much.

[The session recessed at 1603 hours, 21 February 2004.]
[The session resumed at 1620 hours, 21 February 2004.]

MG Taguba: Have a seat there Colonel-

LTC Jordan: Yes, sir.

Q. All right, we’ll continue with our interview here. Let me
remind you again please that we are being recorded.

A. Yes, sir.

0. And that you are still under ocath. Several of those who
are-- have been accused of detainee abuses, some of them horrible as
you can imagine, and those that I‘'ve interviewed had the
understanding that and I quote from one interviewee, “That Wing 1 was
supervised mostly by Lieutenant Colonel - Lieutenant Colonel
-oras very involved with the interrogation process and the day
to day activity that occurred.” Which is just cne of geveral who
have had the understanding that your presence there, even though you
indicated that you were there infreguent and had to ask permission
for access, understocd that your duty was to supervise or at least

have control of Tier 1A, and 1B.
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Z. 8ir, all I know is that anytime that we went on-- anybody
ever went over there you always had to request permission to come in.
Always had to leave your weapon if you had a weapon with you if the
MPfg--w-

Q. Did you have an understanding with the battalion commander
that your access was authorized or was necessary in regards to your
lizison duty with the 205" MI Brigade?

A. Sir, quite frankly when I first got there I sat down with
Colonel—because I know Colonel -rom a prior
Reserve assignment, he was the G-1 of a CA Unit I was in Philly, so I
know him friendly, not hunting buddies or anything like that, but
knew him, I remember you, how are you doing?” He, I, his §-3, the
OPS Officer for Colonel Pappas, _ Chief- all of us
at one point in time would set and discués the movement, and it was
more movement of detainees in regards to military police than it was
interrogation only.

©. What kind of movement?

A. Movement from either Camp Ganci or Vigilant to the
interrogation booths, the interrogation tents, or to and from
isolation area.

Q. Why would you be concerned with that?

A. Well sir, because there weren’t enough MP’'s to do the escort

duties and we had to tap intc MI soldiers to do that.
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Q. But I thought that was the respensibility of Colonel Pappas
and an MI Battalion Commander who was subsegquently assigned there?

&. Sir, the only MI Battalion Commander I know that was ever

assigned out there was Lieutenant Colonel— somewhere

December-- in December somewhere around that, so up----

Q. It's earlier than that, November.

A. It could have been sir, I'm trying to guess.

Q. I mean if you’'re concerned with movements in your capacity
as a liaison officer, because there was a shortage of MP's, why would
vou take it upon yourself tc be invelved in that while in essence
that was the responsibility of the MP’'s to ask for reinforcements in
that regard.

A. Sir, just per guidance from Colonel Pappas, “Please check
with the Battalion 3. Please check with Colonel_. Please
have them understand my intent is to conduct the interrogation
operationg not to have MI soldiers moving detainees. Not to have----

Q. So you're checking whether MI scldiers were being used as
guards?

A. Un---

Q. Or augmenting the MP’s?

A, Augmenting the MP force and at cone point sir, there had an
issue where the 320™ is a Host Command. Wanted to utilize MI

soldiers, either supporting the entry control guard force, and at one
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point there was a FRAGO that was cut putting MI supposedly in charge
of two towers 24 7 in essence pulling 12 MI soldiers out away from
interrogation operations and again Colonel Pappas and his 3 said,
We'll nandle this. We’ll let them know that. They can’t come over
and task the soldiers to go do non-interrogation operations. This is
our focus. This is what I want you to do. Make sure they understand
that. 8o sir, I was-- basically relaying information between. Like
Colonel Pappas wanted back in forth Qith the 320%".

Q. Did that include-- did that include people in the hard site,
becauge according to your brigade commander his responsibility, if
that, was placing guards of the ECP and also manning the tower, but
nothing in the capacity of putting MI soldiers guarding the compounds
meaning Vigilant and Ganci nor the hard site, so what you're
intimating to me that you were in the hard site checking something
that is outside the bounds of your responsibility and duties and
roles as a Liaison Officer?

A. Sir, I think we've crossed paths here.

Q. Yeah.

A. When I was saying that I talked to Colonel-and
them about MI soldiers being utilized it was what you were just
discussing Entry Contrel Point guard towers, things cf this nature.

We never from my understood had ever seen MI scoldiers being tasked to

perform security functions in the isclation arena, but they did have
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to move folks from isolation because of a shortage of MP’s from the
isolation area to the Site Wood, Site Steel, for interrocgations.
Q. So using MI soldiers to move from one site to another site?

A. From cone site back to interrogation-- back to the isclation

Q. Who did you interact with that?

A. Say again, sir?

0. Who did you interact with that?

L. Umnm----

¢. Colonel — the guards directly, the company
commander, I find it kind of strange that a Lieutenant Colonel is
acting directly with soldiers. Does that tell me that there is no
one underneath you that could interact that Colonel----

A. S$ir, I'm saying that inter-- I interacted with Colonel
— Major _he S-3 in concert with our OPS Officer, so
there was a full understanding of our concern conveyed by Colonel
Pappas of pulling MI soldiere away to go do these kind of operations.
“One, we’'re really not trained to move detainees, they didn’'t have
the egquipment to move the detainees, and the issue came down is we
have x amount of MP’s, we’'re losing MP's, we're not getting any more
MP's, we're getting more detainees, we can’'t do it. Cclonel Pappas

what do you want us to de?” “Get with- get with other

folks, get some of these folks trained up, MI soldiers trained up by
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the MP's so they can at least do it in a protective manner as much as
possible.” We didn’t have plates. We didn’t have the new vests.
Signed for some of those from the MP Company, I think it was from the
372" MP Company, and I believe that Sergeant First Class _he
OPS ICE NCOIC went and signed for those to give them to the scldiers
so they could move detainees. BAnd a iot I think were moving them
that were also conducting the interrogations, so added to the length
of time spent on interrogations.

Q. BAll right. 8o, that was the understanding, but your
understanding was that you had limited access by asking permission io
be present in the Tier 1A, and Tier 1B?

A. 8ir, every time that I was there and every time I saw
anybody else go into that facility whether it was somebody coming for
a vigit or to interview or.what have you.

Q. Were you on an access roster?

A. I believe I was sir.

0. You believe? Did'you have a copy of that access roster?

L. No sir, I believe we provided a access roster of folks
assigned to the JIDC to the MP‘s to say, “These are the folks.”

Q. There was an NCOIC of the hard site and there was an OIC of
tﬁe hard site and you mentioned Captain UNNNER-c the other person

you mentioned was Sergeant - wag there anybody else between
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Sergeant‘and Captain ‘hat you interact with with

access?

A. I would say that the list probably initially went to the
Battalion 3, to Major_to say these were t_he folks, I believe
we included Colonel Pappas and the Sergeant Major and anybody else
who'd be coming in.

Q. Who was anybody else, I mean that’s-- that’s-- you just
mentioned that those are high valued detainees?

A. Yes, sir.

0. And not anybody else would have access to those unless they
were authorized or had any business with that.

A. 8ir, I'm saying Colonel Pappas, Colonel- because he
was Battalion Commander if he happened to come by to see where his
soldiers were working his Sergeant Major.

Q. What was the nature of your access there, I mean what kind
of business as a liaison officer, not as an interrogator, would you
have with access to those detainees? |

A. Umm-- kind of checking to make sure that we weren't
violating the 30-day rule. That we had an updated rosgter as far as
the identification cards. Thoée kinds of things to make sure that
eﬁeryhody had the proper information. That we knew who was where.

Q. Okay, but you just mentioned to me that you were limited in

your capacity as a liaison officer, collecting reports, formatting

62



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

reports, and sending that up to the C-2. But all of a sudden as a
liaison officer you were given additional guidance by Colonel Pappas
check on the conditions of the detainees?

A. Sir, that was never----

Q. You took that as your own initiative?

A. 8ir, I never checked on the condition of the detainees as a
primary duty.

Q. But you just said that whether they were being-- the
interrogation plan or post treatment was being carried out whether
their-- not have exceeded 30 days of that, that scort of thing.

A. Yes sir, because there was a roster on-- when somebody came
in or something like that just-- and we kept one in the JIDC OPS area
toc just to take a loock, “Hey we're getting close. Somecne has been
in there 24, 25 days. Captain-xave you sent up a reguest to
Brigade to make sure that we don’t violate the 30 day policy,” things
of that nature. 8o, ----

Q. 8o, you were helping out, so to speak, there’'s nobcdy else--
I'm still trying to make a determination Colonel_of your
specific duties as an Liaiscn Officer, but every time you say
something it kind of expands beyond what you described was your
specific duties.

A. S8ir, whatever guidance I would get from Colonel Pappas if I

didn't think it was an illegal order or something, and it would be,
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“Steve can you do?” “Check sir, I can do that for you, or &ir, are
you aware this, thig, and this, because this came up in a nine
o'clock meeting?J

Q. Sure.

A. “Or this came up at 1600 FORCEPRO, Sir you weren’t here
today, you're coming in tonight,” what have you.

0. So basically you weren't receiving any kind of guidance from
your Brigade Commander. That is clearly understood that it could be
cutside the bounds of their responsibility as MI Intelligence
Officer, or as MI Interrogation Officers?

A. Oh yes sir, because I wound up doing things such as
assisting in the MWR development, and procuring a weight system and
getting the DFAC up and running and getting showers and findiné out
who the ACS Contractor was for living support type items and things
of that nature.

Q. Okay, so that was-- again outside the bounds of the
specifics duties, because you were just helping out. There’'s nobody
else there to do but----

A. S8ir, that‘s what I----

Q. &And your Brigade Commander relied on your capacity to do
that?

A. Sir, that would be his taskings, "Where do we stand with

this? How come the DFAC is not up? How come we don’t have shower
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points for these soldiers yet?” “Hey sir, here is statements of work
by, you know, ASC, you know. Here is what the engineering board said
what the status is.” So I was kind of like-- like I say his liaison
to attend the meetings that was being hosted by the 320%%, but it
wasn't all just MP functions, sir there was all the other issues that
were involved and at the time he had like I say, removed the
headquarters support rcle from the 5319 and there was nothing there.
He had given a requirement to the 323" MI Battalion at BIAP, but sir
I want to say I probably saw that Battalion Commander aﬁd Sergeant
Major twice in four and a half months out there.

Q. So you might say you're Colonel Pappas’ trusted agent?

A. Sir, can I be frank with you. I want tc say that I respect
Colonel Pappas but Colonel Pappas and I never hit our stride. I
don't think we’'re ever going to send Christmas cards to one another,
but sir I can look you in the eye and tell you, that Colonel Tom
Pappas would ever tell a soldier to do something illegal or do
anything immoral or would he cover up anything had he been made aware
of anything that had gone on. And so, I respect Colonel Pappas for
his position and his rank. I can tell you quite frankly that there
were times that we disagreed when I‘d bring up issues, sir. Are you
aware, I'm trying te protect you on~- sir, and it had nothing to do
with detainee operations. I‘m talking, you know awards, or possible

congressional issues and I'm hearing being brought tc me because I
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actually lived in the same little environment where all the soldiers
lived. And I'm saying from E-5 to 0O-5, we all had a Very small
environment. And-- so-- whatever he would come back and say, “Steve
this is what I want, this is how I feel about it.” All right, again,
back to the incidenﬁ with the three interrogators from the 519%" that
did the unauthorized interrogaticn of two females, etcetera,
etretera. He's the one whe said, “Let me get Captain - 711
give you a ¢all back.” Got Captain —n the line. “Want you to

go to the Magistrate Cell, want'you tc do the Article 31 rights

warning.” “You've done these before?®” “Yes, sir, I’ve dcne them
before.” *“All right here‘s what I want you to do. I want you to get
all the statements, things of this nature.” So, sir, that’'s way

outside the lime, I think, of any liaison officer role. But, I think
he felt confident-- safe in me doing that or he wouldn’'t have told me
tec do it, sir.

Q. You're not supposed to ask, do you feel like you are his
trusted agent?

A, Sir, you know when you gay trusted agent, you know,
there’'s-- there's trust and maybe there’s friendship and maybe I'm
running the two in there. But I think, sir, that‘he crusted my
judgment, I think he trusted me with the soldiers out there. I think
the soldiers respected me and I think I could get the soldiers to

soldier up in a very austere, tight envircnment.
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would follow your instructions?

A, Sir, I don’'t know about MPs, sir, you know I----
Q. But you interacted with them frequently.
A Sir, I didn't-- I-- 1 have to disagree. Sir, I didn’'t

interact with them freguently. I knew who worked what shifts; I knew
who was in what company, just because it's a very small environment,
you're there 24-7. Matter of fact, the 72" MP Company, and then
eventually the 680" provided mess facilities on MKT with us. So, I
never game any direction to MPs on anything other than on the night‘
of 24 November when the shooting came down; and, sir, I still feel
confident that that was a soldier safety issue based on the other
intel reporting that even I don’'t believe the MPs had at that tiﬁe.
Where the information had éome in with-- and it had been coming in
for two or three weeks about outside attacks, inside attacks all
combined, things of this nature.

Q. When Ceclonel Pappas showed up there on or about the 19" of
November, 19-20%" of November, in what capacity was he moving his

Brigade down there, do you remember?

A He was moving in to be designated as the FOB Commander, FOB
Abu Ghraib.
Q. Abu Ghraib. What was the command relations then, of the

subordinate unitg that were already there?
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A. 8ir, you asking me, between 205" and 800*"? Or are you
asking me 205" and all the subordinate units?

0. 2nd the subordinate units. 320%, 519 if they were still
there, any units that were there already. Then you got the 205 that
shows up, what was then the command relations? It was either
expressed to you or you had knowledge of?

A, Sir, I would have to say that there was significant
resentment towards Colonel Tom Pappas. The 205" MI, no, sir, let me-

Q. You say resentment:; I mean, leave the emotions----

A. ----gir, I'm gonna say resentment to the point where we
all-- we all, in the element were lumped into MI and everybody else
at Abu Ghraib. To the point where the 680" MP Company, there were
signs because we shared an LSA and I1‘11 give you some examples of
that later sir, if you want. Where ir was like, no MI allowed spray

painted on a wall in a joint LSA.

Q. What was the command relations there, Colonel?

A. S8ir, I never saw any----

0. Did you see any FRAGO?

A. I saw a FRAGO, yes sir, of the 205%-...

Q. Do you recall what the command relationship was on that?
A That everybody responded to Colonel Pappas as the FOB

commander .
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Q. You didn‘t gee anything like ADCON, OPCON, attached,
assigned, TACON?

A. ~ 8ir, I’'ve read so many FRAGOs, I don’t wanna say, cause I--
I, but the concept was everybody there was under the guidance of
Colonel Pappas, and specifically I remember a conversation being held
after one ©f these 0900, 1600 type----

. Sure. Well, because vou were a liaison from General Fast
down to him, liaisoning works both ways.

A. Oh, yes, sir.

Q. So, cbviously you were getting some information from that
particular side of the house, and----

A. Well, sir, sir, I'm going to get there to it for you, sir.-

Q. ----vou wers probably reporting. But I'm just trying to
clarify, based on your experience, your educational background,
military experience, that surely you had some knowledge of what the
command relationship would be.

A, Oh, ves, sir. Sir, I knew-- I worked for Colonel Tom
Pappas. I understood when he came out as the FOB Commander,
everybody there worked for Colonel Tom Pappas.

Q. Okay.

A. Explicit. What I'm saying is that there was a specific

conversation where he had to take the Battalion S-3 from the 320
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agide, Major-a, and highlight, say, "I am in charge.” And

believe----
Q. You were there when that happened?
A. Sir, I was within earshot. Now I’'m gonna----
0. Did he talk to Colonel_ about 1t?
A. No, sir.
Q. No. Did he talk to General Karpinski about it?
a. pid who talk to General Karpinski, Colonel Pappas?
Q. Colonel Pappas.
A. gir, he indicated that he had sent her significant e-mails

about it. But before I go to General Karpinski, can I go back to
what I was saying about the three in that conversation, sir? Just
because I remember this distinctly, Major Dinenna then said something
about, “Sir, we knoew you're in charge, you're a Brigade Commander,
vou're-a Colonel.” Or something like that. “But you're causing a
division, a diversity between yourself and everybody else out here.
And Colonel Pappas said, “No I'm not, I'm bringing everybody back
under one strict regime command.”

Q. Did you ever ask General Fast why that was occurring that
you have an MI Brigade Commander there that was appointed by the
CJTF-7 Commanding General to be the FOB Commander?

A. No, sir, I never----
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Q. Never. Did she ever say anything to you why that was
occurring?

A Oh, yes, sir, she did, she had come out on a visit and she
had actually taken me aside and had asked, you know, how is
everything going, how’d the relaticnship working? and I said, “Ma’'am
rhere is some resentments, some hesitation, whatever you want to call
it from the 320%", engineer, everybody that had kinda been there
before, of falling under an MI-type command.” And gshe said, “All
right, thank you, and how’s it working?” I said, “You know, Coleonel
Pappas ig driving on. He’s got a sergeant major helping out. He's
bringing Colonel -nd the 165 down to enhance the force pro.”
There had been issues of detainees escaping or the potential for more
detainees to escape. Colonel Pappas and myself at times, at his
direction, went inside the compounds to take a look at the physical
security aspects, force pro aspects, things of this nature. And,
sir, I’m gonna tell you, a couple times, I said, “Sir, you don’'t need
to be going down in there by yourself or even with me, you know you
can have other people go do that for you.” But he wanted a hands-on
approach.

Q. Did you go down there by yourself?

A No, sir. I never went into Camp Ganci by myself, or
Vigilant.
Q. What about the hard site?
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A Sir, I could never say that I was in the hard site on my

ownn. I either went in with other cf my soldiers, or I went in with.

Q. Who are some of theose that accompanied you, you know?
2. Major_, chiet: [P raiox Y oo
Pappas, ----

Q. Chief -is cut there right now?

2. Yes, sgir, he is.

. Ckay, we'll call him afterwards.

AL Check, sir.

Q. So you were always there with somebody?

A Sir, there’'s always some JIDIC person----

c. Except for the night of the 24%°?

A Actually, sir, there was an interrogaticn team that was

waiting; I believe to take ocut somebody for an interrogation. There
was a Staff Sergeant -and a Sergeant— as well.

Q. Were they in civilian c¢lothes?

A No sir, they were in DCUs or they may have had their
blouses cff, but November I'm thinking it was probably coecl encugh
they probably had their blouses on, sir.

Q. S0 the two there waiting, but were you both together as you
were entering or just coincidentally they were there?

A. Just coincidentally and, like I said----

Q. Did they participate in the shooting action?
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A. No gir. No sir, they were off to a separate area based on

geing down to do a cell sweep.

Q. Ckay.

A But, yes, sir.

Q. Who is Specialist _do vou know?
4. Specialist?

o. N
A. Specialist— I know Specialist- ves sir.

She was one of the interrogators on one of the Tiger Teams. And, I‘m
sure you've been told what a Tiger Team is, so I‘m not going to boré
you with that. All right, sir.

Q. Sure. What was her function?

A. She was a interrogator with one of the-- I think she wés
in, again I may be wrong oﬁ this possibly, the Foreign Fighter Cell.
We had different breakouts for different groups. She headed up a
team-- Tiger Team's made up of an interrogator, an analyst, and a
linguist. Sometimes we were short analysts and sometimes you have
one analyst supporting two or three Tiger Teams. We normally had
more interrogators than we did analysts.

Q. Did you investigate any cf her-- or look into her
interrogation practiceg and techniques?

A, Oh, ves, gsir, and I'm going to be very specific that on the

evening of 15 November at approximately 2200 hours, Specialist
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linguists name at this point, had scheduled fo do an interrogation
from a detainee in the Vigilant Facility and I believe they used the
site steel. It came to my attention the following morning that they
had used an unauthorized interrogation technigue for that
interrogation. And the way we had set up and structured the
interrogation folders was first of all you had to have an
interrogation plan. And that included what you were going to use,
what kind of techniques and we kind of scripted out kinda like a
Coach Walsh from the old forty-niners side of the game. At least ten
questions, if you could, that you were going to go with. And that
might spin something else out. If somewhere along those lines the
interrogation that you decided this wasn’t working, you want to do
something else. You stop the interrogaticn, either set them un for
another time to go back, talk to your chain of command, and try
another approach. Or you go talk to your chain of command at that

time. Cause you have a night shift under Chief-Sergeant

—d day shift under Captain-

Q. So you did have, you did provide some instructions to the
interrogators with regards to how to conduct an interrogation plan?
a. Yes, sir. And this was a planned process that, sir, I'm

telling you we sweated blood for, I don't know, a couple weeks.
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